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تقدیر نماینده رئیس جمهور 
از عملکرد بانک ملی ایران 
اقتصاد کشور از  در حمایت 

علی عبدالعلی زاده در بازدید از شرکت 
داروسازی اســوه، بانک ملی را پشتوانه 
اصلــی نظام بانکی کشــور و کلیدی در 
رفع چالش های اقتصادی توصیف کرد.

به گــزارش روابط عمومــی بانک ملی 
ایــران، علــی عبدالعلــی زاده، نماینده 
رئیس جمهــور، با اشــاره بــه عملکرد 
برجسته بانک ملی در خدمت رسانی به 
مردم طی مشکلات شبکه بانکی در ایام 
جنــگ ۱۲روزه، از مدیرعامل و کارکنان 

این بانک قدردانی کرد.
در ایــن بازدید کــه با حضــور مدیران 
بانــک ملــی، هلدینــگ آینــده پویا و 
برگزار  شــفادارو  سرمایه گذاری  شرکت 
بر نقش  رئیس جمهــور  نماینده  شــد، 
محــوری بانــک ملــی در حمایــت از 
اقتصاد کشور تأکید کرد و گفت: ضروری 
اســت کارگروه ویژه ای با حضور مدیران 
هلدینگ های دارویــی و وزارتخانه های 
اقتصــاد و صمت برای رفع موانع تولید 
و صادرات دارو تشکیل شود. البته نقش 
بانک ملی در پشتیبانی از این فرایند نیز 

حیاتی است.

ماجرای توزیع آب بسته بندی 
در تهران چیست؟

سخنگوی صنعت آب گفت: چیزی 
به نام جیره بندی آب نداریم اما ممکن 
اســت در صــورت قطــع آب در یک 
محله ، انتقال آب بــا تانکر انجام و در 
مواقع اضطــرار در منطقــه ای از این 

روش استفاده شود.
عیســی بــزرگ زاده در گفت وگو با 
ایســنا، درباره انتشار خبر و تصاویری از 
توزیع آب های آشامیدنی در بسته بندی 
نایلونــی و کامــلا بهداشــتی از طرف 
شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران 
در فضای مجــازی، توضیح داد: هیچ 
برنامه ای برای جیره بندی یا فروش آب 
وجود ندارد و ایــن موضوع به معنی 
جیره بنــدی آب نیســت و تنها ممکن 
اســت در مناطقی که با مشکل تأمین 
آب مواجه شــده اند، از این روش برای 

تأمین آب استفاده شود.
او بــا بیــان اینکــه بایــد اطلاعات 
دقیق تــر در این زمینه از شــرکت آب 
و فاضلاب اســتان تهران اخذ شــود، 
اظهار کرد: به طور کلی در تهران هیچ 
برنامــه ای برای توزیــع آب به صورت 
بســته بندی، جیره بنــدی و فروش آب 

وجود ندارد.
پیگیــری از شــرکت آب و فاضلاب 
تهــران نیز گویای این اســت که چنین 
طرحی به صورت سراســری از ســوی 
نشــده  اجرائی  تهران  آبفای  شــرکت 

است.
اســتان  فاضــلاب  و  آب  شــرکت 
تهــران با صــدور اطلاعیــه  ای، توزیع 
آب بســته بندی از طرف این شرکت را 

به شدت تکذیب کرد.
در این اطلاعیه با اشــاره به انتشار 
عکــس و خبری دربــاره انتشــار آب 
بسته بندی شده در شــهر تهران، آمده 
اســت: شــرکت آب و فاضلاب استان 
تهــران هیچ برنامــه ای بــرای توزیع 
آب بسته بندی شــده  نــدارد و اخبــار 
از ســایت های  برخی  در  منتشر شــده 
خبــری و فضــای مجــازی به شــدت 

تکذیب می شود.

انزلی در  آتش 
شرق: ساعت حوالی ۹:۵۲ صبح دیروز، خبری مبنی بر آتش سوزی 
مهیب در مجتمع ونوس واقع در کاسپین منطقه آزاد انزلی منتشر 
شــد. در ادامه ســاعات روز، شــعله های آتش شــدت گرفت و منجر به 

تعطیلی موقت منطقه آزاد انزلی شد.
شــهرام مؤمنی، رئیس ســازمان آتش نشــانی رشــت، از گســتردگی 
ســطح آتش ســوزی خبر و به ایسنا توضیح داده اســت: «به دلیل حجم 
حریق تا ســاعت ۱۴، مجموعا ۹ خودروی اطفایــی، دو نردبان، خودروی 
پشــتیبان دستگاه تنفسی و آب رســان، به همراه بیش از ۳۵ آتش نشان و 
افسر ارشــد از سازمان آتش نشانی رشــت به محل حادثه اعزام شده اند. 
همچنین تیم های آتش نشــانی از رشت، انزلی، منطقه آزاد انزلی، خمام، 
لاهیجان و لولمان همچنان مشغول مهار شعله های سرکش آتش در این 
مجتمع هســتند و با توجه به شدت آتش ســوزی و نیاز مبرم آتش نشانان 
به تجهیزات تنفســی در کانون، یک خودروی پشــتیبان دستگاه تنفسی با 
تجهیزات کامل، سیلندرهای یدک و دستگاه پرتابل برای شارژ سیلندرهای 
تنفســی نیز به محل حادثه اعزام شــد تا عملیات مهار آتش سوزی بدون 

وقفه و با حداکثر ایمنی ادامه یابد».
عصر دیروز  برخی منابع گفتند  ۹۰ درصد آتش مهار شده، اما بلافاصله 
خبری مبنی بر تعطیلی منطقه آزاد انزلی به دلیل وسعت این آتش سوزی 

منتشر شد.
محمدصالح ضیایی، فرماندار بندر انزلی و رئیس ستاد مدیریت بحران 
این شهرســتان، با بیان اینکه با تلاش های بی وقفه حدود ۹۰ درصد آتش 
مجتمع ونوس مهار شده است، گفت: لکه گیری و اطفای کامل حریق در 

دست انجام است.
او در گفت وگــو با ایســنا توضیح داد: ۱۲۰ آنش نشــان با ۵۰ دســتگاه 
خودرو و ماشــین آلات آتش نشــانی از شهرداری های شــهرهای مختلف 

استان در حال مهار آتش سوزی در این مجتمع تجاری هستند.
فرماندار بندر انزلی و رئیس ستاد مدیریت بحران این شهرستان با بیان 
اینکه در حال حاضر فاز تجاری منطقه آزاد انزلی تعطیل شــده و مردم و 
گردشگران نباید به محل حادثه مراجعه کنند، تأکید کرد: خوشبختانه این 

آتش سوزی تا این لحظه تلفات جانی نداشته است.
با این حال مهدی کاظمیان، ســخنگوی منطقه آزاد انزلی، اعلام کرد  به 
دلیل آتش سوزی گسترده در مجتمع تجاری ونوس و تلاش برای مهار آن، 

این منطقه تا اطلاع ثانوی تعطیل است.
مهدی کاظمیان با اعلام این خبر اظهار کرد: آتش ســوزی این مجتمع 
منطقــه آزاد انزلی هنوز مهار نشــده و برای مهار این آتش ســوزی ناچار 

شدیم منطقه آزاد را تعطیل کنیم.
او بــا بیان اینکه همه در  های ورودی فاز گردشــگری و تجاری بســته 
شــده است، گفت: گزارش هایی مبنی بر ترافیک در بلوار رشت به انزلی و 
همچنین بلوار شهید فاتحی رســیده، از مردم و گردشگران خواستاریم تا 

مهار آتش و پایداری شرایط به هیچ عنوان به منطقه آزاد مراجعه نکنند.
بر اســاس توضیحات اولیه، آتش ســوزی در انبار و غرفه های مجتمع 
تجاری ونوس در منطقه آزاد انزلی رخ داد و تیم های آتش نشانی در حال 
انجام عملیات اطفای حریق هســتند. مجتمع ونوس ۸۳۴ واحد تجاری 

فعال دارد. 

نماینده مجلس: تعیین قیمت غیرواقعی خودرو ، 
بازی باخت -باخت برای تولید کننده و مصرف کننده

عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس معتقد اســت  بحران 
کمبــود نقدینگــی در صنعــت خــودرو منجــر به افزایــش زیان 

انباشته شده  که ریشه در سیاست های دستوری دارد، شده است.
ابوالقاســم جراره گفت: در ســال های اخیر صنعت خــودرو به دلیل 
چالش قیمت گــذاری و ایجاد اختلاف میان قیمت کارخانه ای و بازار آزاد 

دچار آسیب هایی جدی شده است.
او با اشــاره به اینکه خودروســازان بــه دلیل عدم تعــادل میان نرخ 
هزینه هــای تمام شــده و قیمت بازار دچار زیان شــده اند، اظهــار کرد: از 
آنجایی که اختلاف قیمت کارخانه با بازار برای دلالان بسیار جذاب است 
و عده ای ســودجو از این جریان انتفاع می برند، باید قیمت واحد و نزدیک 

به هزینه های تولید اعمال شود.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه زیان انباشــته 
خودروسازان سر به فلک کشــیده است، تصریح کرد: مسئله نقدینگی در 
فرایند خودروســازی هر روز بحرانی تر می شود. اختلاف هزینه ها منجر به 

افزایش زیان شده و صنعت خودرو دچار زیان های سنگین تر می شود.
او ادامه داد: انباشــت زیان ها منجر به افول جایگاه صنعت خودرو در 
میان صنایع دیگر می شــود که می توان با حل بحران نقدینگی در صنعت 
و حرکت به سمت تعیین قیمت واقعی هزینه های تمام شده از این شرایط 

خارج شد.
این نماینده مجلس تأکید کرد: وقتی هزینه های تمام شــده به صورت 
دقیق مشخص  و میزان حمایت هایی که از صنعت شده به صورت رسمی 
اعلام شود، می توان یک قیمت واقعی برای محصول نهایی تعیین کرد که 

منجر به کاهش شدید زیان انباشته خواهد شد.
عضو کمیســیون صنایــع و معادن مجلــس افزود: در حــال حاضر 
عوامل متعددی در افزایش قیمت خودرو اثرگذار هســتند که نهایتا فشار 
مضاعفی را بر خودروسازان تحمیل می کنند و به دنبال آن فشار مضاعفی 
بــر مصرف کنندگان هم تحمیل خواهد شــد. وضعیــت کنونی یک بازی 

باخت- باخت برای تولیدکننده و مصرف کننده است.
او تصریح کرد: ادامه این روند منجر به کاهش شــدید ســطح تولید و 
توان تولیدکننده خواهد شد. هرچه صنعت خودرو از قیمت گذاری واقعی 
و ارائه آمارهای شــفاف فاصله بگیرد، فضا بــرای محصولات بی کیفیت 

دست چندم خارجی مهیا خواهد شد.

مهفام ســلیمان بیگی: قطع آب در برخــی محلات تهران 
به بیش از ۱۰ ســاعت در روز رسیده؛ ابرچالشی که پس از 
خوزستان، سیستان و بلوچستان، اصفهان و یزد و بسیاری از 
استان های ایران این روزها به تهران رسیده است . نگاهی به 
بودجه های اختصاص یافته در بخش آب، نشان می دهد که 
با وجود تزریق ارقام هنگفت، تنش آبی نه تنها مهار نشــده 
بلکه بحران آب تشــدید شده و به آب شرب خانگی رسیده 
است. با این حال متولیان همچنان به جای پاسخ، نوک پیکان 
تقصیر را به سمت مردم نشانه می روند. به باور کارشناسان 
وضعیت امروز حاصل ۳۰ ســال بی توجهی به خطر تنش 
آب، تصمیمات غیرکارشناســی مسئولان در حوزه مدیریت 
منابع آب و البته نبود حکمرانی شفاف و پاسخ گو در بخش 

آب کشور است.

بودجه های کلان سالانه آب کجا رفت؟
براســاس آمارهای رسمی حجم آب ذخیره شده پشت ســدهای تهران به حدود ۱۴ درصد ظرفیتشان 
رســیده است. پیش بینی می شود با توجه به نقش حیاتی سد ماملوی شرق تهران در تأمین آب پایتخت، 
این سد نخستین سدی باشد که از دست می رود. پس از آن نیز احتمالا به ترتیب لار، لتیان و امیرکبیر از مدار 
مصرف خارج خواهند شد. بدتر اینکه این شرایط در حالی رخ می دهد که هنوز پا به ماه دوم تابستان هم 

نگذاشته ایم و احتمالا با توجه به گرمای پیش رو، مشکل اصلی از شهریور   آغاز شود.
اگر آب ســدها تمام شود، تمام شبکه مصرف از چاه های زیرزمینی تأمین خواهند شد؛ چاه هایی که در 
گذشته ۴۰ درصد مصرف را پوشش می دادند اما در دو سال اخیر سهم چاه ها برای تأمین منابع آب پایتخت 
به ۶۰ درصد رسیده است. در چنین وضعیتی مسئولان باز هم مثل همیشه تقصیر را به گردن شهروندان   
انداخته اند. بد نیســت بدانید بحران فاجعه بار آب در حالی دامن کشــور را گرفته که در ســال های اخیر، 
بخش آب سهم قابل توجهی از منابع بودجه ای کشور را داشته است. برای مثال لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ 
نشــان می دهد که بخش آب (شــامل فصل منابع آب و فصل آب و فاضلاب)، پس از فصل حمل ونقل، 
با ســهمی حدودا ۳۰درصدی، از بیشترین اعتبار تملک دارایی های سرمایه ای در لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ 
برخوردار اســت. بودجه بخش آب نســبت به سال گذشــته ۴۱ درصد افزایش یافته اما حدود ۹۰ درصد 
اعتبارات تملک فصل منابع آب برای برنامه های عرضه و تأمین آب در نظر گرفته شده است، درحالی که 
سهم مربوط به برنامه بهبود بهره برداری و حفاظت از منابع آب تنها هشت درصد است. سال قبل اوضاع 
رشد بودجه به نظر از این هم بهتر بوده؛ اعتبارات هزینه ای وزارت نیرو در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ نسبت 
به رقم مصوب در قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ نزدیک به ۵۰ درصد رشــد داشته است. اعتبارات طرح های 
تملک دارایی های سرمایه ای بخش آب نیز با رشد ۵۵درصدی مواجه بودند. در این سال اعتبارات مربوطه 
برای شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور نسبت به سال ۱۴۰۲ حدود ۳۰ درصد و برای شرکت مدیریت 
منابع آب ایران حدود ۸۳ درصد رشد داشته است. نتیجه اما تشدید بحران آب و قطع طولانی آب شرب 

شهروندان بوده است.

حاصل حاتم بخشی از دلارهای صندوق توسعه ملی
با این حال بودجه های سالانه تنها بخش کوچکی از منابع بخش آب است. برای مثال سال ۱۴۰۰، قاسم 
تقی زاده خامســی، معاون وقت وزیر نیرو، در گفت وگوی ویژه خبری شــبکه ۲ اعلام کرد که حدود هشت 
میلیارد دلار از منابع صندوق توســعه ملی به بخش آب داده شــده که با آن ۲۷ یا ۲۸ ســد ساخته شده 
اســت. نمونه دیگر بریزوبپاش های بی حاصل بخش آب کشــور، هدررفت حدود ۳۰ هزار میلیارد تومان 
منابع مالی تخصیص داده شده به ستاد احیای دریاچه ارومیه است؛ دریاچه ای که به گفته کارشناسان این 
روزها نفس های آخرش را می کشد. ستاد دریاچه ارومیه نه تنها پاسخ گو نبود که سال ها با منابع تخصیص 
داده شــده به دریاچه چه کرد که احیا نشــد، بلکه رقم شــفاف بودجه ای را که گرفته نیز گزارش نکرد؛ تا 
جایی که اکنون رقم بودجه ای که شــینا انصاری، رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست اعلام می کند با 
رقمی که عیسی کلانتری، رئیس پیشین ستاد احیای دریاچه ارومیه اعلام می کند، حدودا ۱۷ هزار میلیارد 

تومان فاصله است.

یک پژوهشگر: «۳۰ سال پیش درباره امروز هشدار دادم»
اما حکمرانان آب کشور با این همه هزینه و بودجه چه کرده اند که اکنون حتی پایتخت هم قطعی های 

آب مکرر و ۲۴ساعته را به خود می بیند؟
هدایت فهمی، پژوهشــگر و مدیر ســابق دفتر منابع آب وزارت نیرو، در پاســخ به این سؤال «شرق» 
می گوید: «مسئله اصلی جایی است که این هزینه ها صرف شده اند. این مهم است که آیا مدیریت مصرف و 
تقاضا مدنظر بوده یا مدیریت تولید؟ متأسفانه معمولا این هزینه ها در حوزه تولید، استحصال و ساخت وساز 
شبکه ها مصرف می شــوند ؛ آن هم در حالی  که ما با شرایط خشک سالی مواجه بودیم و این مسئله قابل 
پیش بینی نیز بود. شــخصا در سال ۱۳۷۲ گزارشی تهیه کردم -  همچنان موجود است- که هشدار می داد 
ایران در ۳۰ سال آینده با خشک سالی شدید مواجه خواهد شد و باید از آن زمان برای مدیریت این بحران 
چاره اندیشی می کردیم. اما هیچ کس این هشدار را جدی نگرفت. اگر در آن زمان اقدامات مناسبی صورت 
می گرفت، امروز به این وضع نمی افتادیم. در کنار مدیریت تولید آب و بازسازی شبکه ها، باید اقداماتی برای 
مقابله با خشک ســالی نیز انجام می شــد. یکی از این اقدامات، استفاده از آب های شور و لب شور و انجام 
فرایند نمک زدایی بود که در سال هایی که با خشک سالی شدید مواجه بودیم، بسیار حیاتی بود». او ادامه 
می دهد: «مورد دیگر، بحث بازچرخانی آب است. در حال حاضر ما حدود ۱.۷ میلیارد مترمکعب ظرفیت 
تصفیه فاضلاب داریم، در حالی  که میزان فاضلاب تولیدی حدود پنج میلیارد مترمکعب اســت. اگر این 
ظرفیت تکمیل می شد، می توانستیم از پساب برای مصارف صنعتی یا کشاورزی بهره ببریم. در نتیجه، آب 
سالم برای شرب و مصارف حیاتی حفظ می شد. یکی از نکات مهم دیگر، مسئله «آب بدون درآمد» است. 
یعنی آب هایی که در سیستم توزیع هدر می روند، چه به صورت ظاهری و چه واقعی. این آب ها از شبکه 
خارج شــده و وارد آب های زیرزمینی می شــوند، بدون آنکه درآمدی حاصل کنند. به طور میانگین، حدود 
۳۰ درصد از آب شــبکه، آب بدون درآمد محســوب می شود که از این میزان، تقریبا ۱۸.۵ درصد هدررفت 

واقعی، حدود ۱۰ درصد هدررفت ظاهری و ۱.۷ درصد نیز آب بدون درآمد است».

۲۸۰ میلیون لیتر آب تهران هدر می رود
به گفته فهمی، در تهران  این رقم به حدود ۲۸۰ میلیون مترمکعب می رسد و اگر از سال ها پیش برای 

کاهش این هدررفت  برنامه ریزی و سرمایه گذاری می شد، امروز تهران به این وضع نمی رسید.
این کارشناس توضیح می دهد که کاهش حتی یک درصد از هدررفت آب نیازمند سرمایه گذاری سنگین 
اســت - که البته ما هم توانش را داشــته ایم- اما مدیران معمولا تمایلی به این قبیل پروژه ها ندارند؛ آنها 

ترجیح می دهند ســد بســازند، پروژه های بزرگ و ملموس را اجرا کنند تا در گزارش ها 
مطرح شــوند و بگویند «در دوره من این سد ساخته شــد». بنابراین مدیریت مصرف و 
کاهش تلفات  گرچه تأثیرگذارتر اســت، اما چون نمود بیرونی کمتری دارد، کمتر مورد 
توجه قرار می گیرد. این کارشــناس همچنین باور دارد در دوره هایی که فرصت داشتیم  
باید تجهیزاتی مانند ابزارهای کاهنده مصرف در اختیار مردم قرار می دادیم  یا کشاورزی 
را با استفاده از روش های نوین آبیاری بهینه می کردیم. همچنین می شد از فناوری هایی 
مانند شیرین ســازی آب دریا بهره برد. ارتقای شــبکه توزیع و کاهــش آب بدون درآمد 
هــم از جمله اقدامات بلندمدتی بودند که باید از قبل انجام می شــدند. اما امروز دیگر 
فرصتی برای این قبیل کارها نداریم؛ چراکه همه این اقدامات نیازمند سال ها برنامه ریزی 

و سرمایه گذاری هستند.

با ۱۰ درصد صرفه جویی در کشاورزی مشکل آب شرب حل می شد
او می گوید: «اکنون تنها راه باقی مانده، مســیر اجتماعی اســت. امــا باید با مردم با 
احتــرام صحبت کرد. به جای برخورد کوبنده و مقصر جلوه دادن آنان، از آنها خواســت 
تا داوطلبانه مشــارکت کنند و مصرف غیرضروری خود را کاهش دهند. تهدید و برخورد 
قهری با مصرف کنندگان پرمصرف در شرایط فعلی کارساز نیست. این رفتار واقعا اشتباه 
و حتی گاهی مضحک است که مسئولان به جای آنکه وظایف خود را انجام دهند، صرفا 
همان جملاتی را تکرار می کنند که باید از زبان مردم یا کارشناســان شــنیده شــود. مثلا 
اینکه «ما در بحران آب هســتیم». این را همه می دانند، شــما مســئول هستید تا بحران 

را مدیریــت کنید، نه اینکه صرفــا آن را تکرار کنید. اگر ما فقط 
در بخش کشــاورزی  ۱۰ درصد کاهش مصرف داشتیم، حدود 
۹ میلیارد متر مکعب آب آزاد می شد که می توانست برای شرب 
استفاده شود. هیچ کس با کشاورزی مخالف نیست، اما باید از 
روش های بهینه بهره برد. در دنیا، فاضلاب تصفیه شــده را به 
بخش هایی مانند کشــاورزی و صنعــت اختصاص می دهند؛ 
یعنی به جای استفاده از آب سالم در کشاورزی، همان فاضلاب 
تصفیه شــده یا پساب را در اختیار این بخش قرار می دهند. این 
کار در بســیاری از موارد تأثیر مثبتی هم بر محصول دارد و به 
کاهش بحران آب کمک می کند. در کشــور ما  بازچرخانی آب 
به شدت مغفول مانده است. در حالی  که حدود شش میلیارد 
مترمکعب فاضلاب شهری داریم، فقط ۱.۷ میلیارد مترمکعب 

آن تصفیه می شود. این آمار نشان دهنده ضعف شدید سرمایه گذاری در تصفیه آب است».

قربانیان حکمرانی غلط آب
حامد پورســپاهی سامیان، کارشــناس ارشد گروه آب و محیط زیســت مرکز ملی مطالعات راهبردی 
کشــاورزی و آب اتاق ایران نیز در گفت وگو با «شــرق» به این سؤال که چرا با وجود سال ها سرمایه گذاری  
ســنگین در بخش آب، در مدیریت منابع آبی ناکام ماندیم؟ این طور پاسخ می دهد: «دقیقا همین پرسش  
پیش تر در ســطوح بین المللی نیز مطرح شده است. مثلا بانک جهانی زمانی کمک های مالی گسترده ای 
به کشــورهای آفریقایی ارائه می داد، اما بعدها  با بررســی شاخص های توســعه در آن کشورها، متوجه 
شــدند که با وجود تزریق منابع مالی قابل توجه، پیشرفت محسوسی رخ نداده است. ارزیابی ها نشان داد  
مشــکل در ســاختار اســت، نه صرفا در میزان بودجه. آنجا بود که مفهومی به  نام «حکمرانی» یا همان 
«Governance» مطرح شــد. به این معنا که صرف پول کافی نیســت، اگر آن پول در یک ساختار ناکارآمد 
صرف شــود، نتیجه ای نخواهد داشت. درباره ایران و مســئله آب  دقیقا با همین مشکل مواجه هستیم؛ 
ضعف در حکمرانی منابع آب». از نگاه او، حکمرانی اصولی دارد و شــاخص هایی برایش تعریف شــده 
است. یکی از مهم ترین آنها شفافیت در تصمیم گیری است؛ یعنی مردم و نخبگان باید بدانند که تصمیم ها 
چگونه و براســاس چه داده هایی اتخاذ می شوند. برای مثال تصمیمی مانند انتقال آب به تهران از منابع 
مختلفی همچون طالقان یا لار، یا حفر چاه های جدید، چه کسی این تصمیمات را گرفته؟ چرا گرفته شده؟ 
بر چه مبنایی؟ او دومین شــاخص را گردآوری داده و اطلاعات و ســومی را مدل های تأمین مالی معرفی 
می کند. به این معنا که آیا همچنان در یک مدل سنتی و دولتی گیر کرده ایم؟ چرا که مشخصا در مدلی که 

فقط دولت تصمیم می گیرد، دولت سرمایه گذاری  و  بهره برداری می کند، قطعا به بن بست می رسیدیم.

پاسخ گویی؛ مهم ترین شاخص حکمرانی
او چهارمین شــاخص حکمرانی صحیح را پاســخ گویی معرفی کرده و می گوید: «مثلا همان طور که 
اشاره کردید، بودجه قابل توجهی برای احیای دریاچه ارومیه اختصاص یافته است. اما آیا مسئولان وقت، 
امروز پاســخ گوی نتیجه آن هزینه ها هســتند؟ این پول کجا صرف شد؟ چرا نتیجه بخش نبود؟ چه کسی 
باید پاســخ گو باشد؟ تمام اینها نشــان می دهد که ما یا اصول حکمرانی را نداریم یا به شدت در اجرای آن 
ناتوان هســتیم. مثلا ما نمی دانیم چه کســی تصمیم گرفت که برای تأمین آب تهران  از منابع مختلف در 
سراسر کشور آب انتقال داده شود؟ اصلا چرا باید جمعیت تهران دائما افزایش پیدا کند، در حالی  که منابع 
آبی اش محدود است؟ چرا شهرهای اقماری مثل پرند، پردیس، اسلامشهر و...  روزبه روز گسترش می یابند، 
بدون در نظر گرفتن توان محیط زیســتی منطقه؟ اینها فقط مسائل مربوط به حکمرانی آب نیستند، بلکه 
مشکلات در حکمرانی شهری، سیاست گذاری کلان و حتی آمایش سرزمین نیز وجود دارد. ما از تکنولوژی 
روز استفاده نمی کنیم، مدل های علمی را به  کار نمی گیریم و فقط بودجه را به سمت طرح های فیزیکی و 

سخت افزاری هدایت می کنیم، بدون اینکه پشتوانه نرم افزاری و فکری مناسبی داشته باشیم».

از توسعه شبکه های آبیاری تا سدسازی روی خشکی
او در توضیح نمونه های بیشــتری از تصمیمات ناشی از حکمرانی غلط در حوزه آب، ادامه می دهد: 
«یکی از این موارد غلط، توســعه شــبکه های آبیاری تحت فشار، مانند ســامانه های بارانی است. آخرین 
آماری که به یاد دارم، حاکی از آن اســت که چیزی حدود دو تا ۲.۵ میلیون هکتار از این شــبکه ها توسعه 
یافته اند. اما این توسعه چه نتیجه ای در بر داشته؟ ما همچنان شاهد کاهش منابع آب زیرزمینی هستیم. 
دشــت هایمان فرونشســت می کنند و تعادل منابع آب کاملا به هم ریخته است. پس چه اتفاقی افتاده؟ 
سطح زیرکشت افزایش یافته، بدون آنکه بهره وری افزایش یابد. حتی مستندات علمی بین المللی نیز بارها 
تأکید کرده اند که توسعه شبکه های آبیاری به تنهایی بحران را حل نمی کند، بلکه در صورت نبود حکمرانی 
صحیح، خود به عامل تشــدید بحران تبدیل می شود. اما ما به آن بی توجهی کردیم. نمونه دیگر، ساخت 
ســدها در مناطقی است که عملا دیگر رواناب ندارند. سدی که ساخته شده اما خشک مانده و بدون آب 
است. همین سیاست ها امروز نیز ادامه دارد. در برنامه هفتم توسعه، ماده ۳۷ اشاره به کاهش برداشت 
آب دارد. اما در بخش کشــاورزی، ایده کاهش برداشت فقط در قالب «اجرای شبکه های آبیاری» مطرح 
شــده؛ یعنی باز همان سیاست های شکست خورده گذشته، مجددا در حال اجراست». به گفته او، یکی از 
شــاخص های حکمرانی خوب، «درس گرفتن از تجربه های گذشته» است، اما ما نه از تجربه های جهانی 
اســتفاده کردیم و نه از تجربه های خودمان؛ فقط پروژه های پرهزینه اجرا کردیم بدون آنکه پیامدهای آن 

را ارزیابی کنیم.

مسئولان بدون تأمین امکانات تکنولوژیک توقع صرفه جویی دارند
پورسپاهی باور دارد برخلاف آنچه مسئولان سعی دارند نشان دهند، ریشه بحران امروز آب به هیچ وجه 
در رفتار شــهروندان نیست. اینکه عامل بحران مردم باشند، قطعا نادرست است، اما در وضعیت فعلی، 
راهی هم جز دســت به دامان مردم شــدن برای همکاری ندارند. به گفته او تا پایان شهریور، در اوج گرما 
و خشک ســالی قرار داریم. اگر سال آینده نیز چنین باشد، اوضاع به مراتب بدتر خواهد شد. بنابراین در این 
بازه زمانی  واقعا چاره ای جز خواهش و دعوت از مردم برای صرفه جویی نیســت. با این حال تأکید می کند 
که مســئولیت بحران بر عهده سیاست گذاران و مدیران اســت. او می گوید: «چه کسی تصمیم گرفت که 
جمعیت تهران به ۲۰ میلیون نفر برسد؟ در حالی  که ظرفیت منابع آبی این منطقه حتی برای ۱۰ میلیون 
نفر نیز کافی نیست. همچنین ما هیچ گونه پشتیبانی فناورانه از مردم انجام ندادیم. مثلا در حوزه تکنولوژی 
سرمایش و مصرف آب، هنوز از کولرهای آبی دهه های گذشته استفاده می کنیم. چرا شیرآلات کم مصرف 
یا سیستم های خنک کننده جدید در دسترس مردم قرار نمی گیرد؟ چرا فرهنگ سازی نشده و ابزار و امکانات 
مناسب برای مردم وارد نشده است؟ مگر می شود همه بار را روی دوش مردم گذاشت اما حمایتی از آنها 
نکرد؟ کاهش مصرف در بلندمدت نیازمند اصلاح تکنولوژی شهری است؛ اصلاح لوله کشی ها، جداسازی 

سیفون ها، آموزش عمومی و ارتقای سیستم های مصرف».

کارشناسان در گفت وگو با «شرق» درباره اشتباهات مدیریتی در حوزه آب و راهکار برون رفت از وضعیت کنونی توضیح می دهند

بیراهه آب
خبر خبر
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